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Innstilling til Stortinget 
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Dokument 8:131 S (2018–2019)
Innstilling fra transport- og kommunikasjons-
komiteen om Representantforslag fra stortingsre-
presentantene Bengt Fasteraune, Siv Mossleth,
Heidi Greni og Willfred Nordlund om et statlig
vedlikeholdsprogram for fylkesveinettet

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utarbeide et program
for å redusere vedlikeholdsetterslepet på fylkesveiene.
Programmet skal skissere en opptrappingsplan for fyl-
kesveivedlikehold med forslag til finansieringsmodel-
ler og organisering som skal gi økt vedlikehold og
etterslepsreduksjon på fylkesveinettet.»

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Ø y s t e i n  L a n g h o l m  H a n s e n ,  K i r s t i
L e i r t r ø ,  S v e r r e  M y r l i  o g  I n g a l i l l  O l s e n ,  f r a
H ø y r e ,  S o l v e i g  S u n d b ø  A b r a h a m s e n ,  N i l s
A a g e  J e g s t a d ,  l e d e r e n  H e l g e  O r t e n  o g
E l i z a b e t h  Å s j o r d  S i r e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t ,  To r  A n d r é  J o h n s e n ,  D a g f i n n  H e n r i k
O l s e n  o g  M o r t e n  S t o r d a l e n ,  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t ,  B e n g t  F a s t e r a u n e  o g  S i v  M o s s l e t h ,  f r a
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  A r n e  N æ v r a ,  o g
f r a  Ve n s t r e ,  J o n  G u n n e s , viser til at stortingsre-
presentantene Bengt Fasteraune, Siv Mossleth, Heidi

Greni og Willfred Nordlund 10. april 2019 fremmet
forslag om at Stortinget skal be regjeringen om å utar-
beide et program for å redusere vedlikeholdsetterslepet
på fylkesveiene. Programmet skal skissere en opptrap-
pingsplan for fylkesveivedlikehold med forslag til finan-
sieringsmodeller og organisering som skal gi økt vedli-
kehold og etterslepsreduksjon på fylkesveinettet.

K o m i t e e n  viser til at Senterpartiet fremmet et li-
kelydende forslag 30. januar 2018 i Dokument 8:119 S
(2017–2018). I behandlingen av denne saken fattet Stor-
tinget to vedtak hvor Stortinget ba regjeringen utrede
en påskjønnsordning i forbindelse med rulleringen av
Nasjonal transportplan, der fylkeskommunen etter en
forpliktende plan kan søke om medfinansiering fra sta-
ten etter gitte kriterier. Videre ba Stortinget regjeringen
også i forbindelse med rulleringen av Nasjonal trans-
portplan om å kartlegge hvilke strekninger på fylkesvei-
ene og riksveiene som er de viktigste eksportveiene, og i
denne forbindelse vurdere hvordan viktige eksportvei-
er bedre kan rustes opp til å dekke næringslivets behov. 

K o m i t e e n  har merket seg at statsrådens bestilling
av fremtidsbildet i forbindelse med rulleringen av Na-
sjonal transportplan til sine underliggende etater har
omtalt Stortingets vedtak til Dokument 8:119 S (2017–
2018).

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , viser
til statsrådens svarbrev av 9. mai 2019, hvor det under-
strekes at vedlikehold av fylkesveier er et fylkeskommu-
nalt ansvar. F l e r t a l l e t  er enige med statsråden i at det
derfor bør være en fylkeskommunal oppgave å priorite-
re midler til vedlikehold av fylkesvei, innenfor egne
budsjettrammer. 
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F l e r t a l l e t  vil i den forbindelse vise til at siden re-
gjeringen Solberg tiltrådte i 2013, har bevilgningene til
opprustning av fylkesveier blitt økt betraktelig gjennom
en styrking av det årlige rammetilskuddet til fylkeskom-
mune for fornying og opprustning av fylkesveinettet. Da
Senterpartiet satt i regjering, var denne summen på 500
mill. kroner. Regjeringen Solberg har prioritert å øke
denne posten i alle sine budsjetter, som har ført til at
denne posten er økt til nesten 1,5 mrd. i budsjettet for
2019.

F l e r t a l l e t  viser til forvaltningsreformen som ble
gjennomført da Senterpartiet satt i regjering i 2010.
Denne reformen medførte at ansvaret og styringen for
17 000 km riksvei og flere ferjesamband ble overført fra
staten til fylkene. Dette var veistrekninger med et bety-
delig vedlikeholdsetterslep, og reformen ble gjennom-
ført uten at fylkene fikk tilstrekkelig økte ressurser til å
ivareta disse. 

F l e r t a l l e t  ser frem til at regjeringen kommer til-
bake til Stortinget i forbindelse med rulleringen av Na-
sjonal transportplan om hvordan vi ytterligere kan styr-
ke satsingen på opprustningen av fylkesveinettet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at fylkeskommunene har ansvar for
cirka 44 000 km vei. Fylkene har vist seg å være gode
veieiere etter at de overtok store deler av det statlige vei-
nettet. Fylkene har innenfor sine rammer prioritert vei-
bygging og vedlikehold høyt. Mye av veinettet som
fylkene overtok, var i dårlig stand, med stort
vedlikeholdsetterslep. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at fylkesveiene over år har fått et så omfattende vedlike-
holdsetterslep at det er vanskelig å se for seg at det kan
utbedres tilstrekkelig uten et større statlig bidrag. D i s -
s e  m e d l e m m e r  viser til rapporten Trafikksikker-
hetsutviklingen 2017, der det står at risikoen for å bli
drept eller hardt skadd på fylkesveinettet er 67 pst. stør-
re enn på riksveinettet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at Tunnelsikkerhetsdirektivet (2004/54/EC), som ble
innført for fylkesveinettet i 2014, også har bidratt til at
fylkeskommunene sine utgifter til fylkesveinettet har
økt.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utarbeide et program
for å redusere vedlikeholdsetterslepet på fylkesveiene.
Programmet skal skissere en opptrappingsplan for fyl-
kesveivedlikehold med forslag til finansieringsmodel-
ler og organisering som skal gi økt vedlikehold og
etterslepsreduksjon på fylkesveinettet.» 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til kommuneproposi-
sjonen for 2020, som ble lagt fram 14. mai 2019, hvor re-
gjeringen varsler en maksimal realvekst på 100 mill.
kroner, og i verste fall en reell reduksjon i fylkeskommu-
nenes inntekter på 200 mill. kroner. Videre viser d i s s e
m e d l e m m e r  til flere utredninger hvor det er bereg-
net at forfallet på fykesveinettet øker med 3 mrd. kroner
hvert år, og det totale behovet for utbedring er kost-
nadsestimert til mellom 70 og 90 mrd. kroner. 

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Sosialis-
tisk Venstreparti:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen utarbeide et program for
å redusere vedlikeholdsetterslepet på fylkesveiene. Pro-
grammet skal skissere en opptrappingsplan for fylkes-
veivedlikehold med forslag til finansieringsmodeller og
organisering som skal gi økt vedlikehold og ettersleps-
reduksjon på fylkesveinettet. 

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av komiteens med-

lemmer fra Høyre, Fremskrittspartiet og Venstre.

K o m i t e e n  viser til representantforslaget og sine
merknader, og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:131 S (2018–2019) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Bengt Fasteraune, Siv
Mossleth, Heidi Greni og Willfred Nordlund om et stat-
lig vedlikeholdsprogram for fylkesveinettet – vedtas
ikke.

Oslo, i transport- og kommunikasjonskomiteen, den 4. juni 2019

Helge Orten Morten Stordalen
leder ordfører
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Vedlegg

Brev fra Samferdselsdepartementet v/statsråd Jon Georg Dale til transport- og kommunikasjons_-
komiteen, datert 9. mai 2019

Representantforslag 131 S (2018-2019) fra stortingsre-
presentantene Bengt Fasteraune, Siv Mossleth, Heidi 
Greni og Wilfred Nordlund om et statlig vedlikeholds-
program for fylkesveinettet

Eg viser til brev av 29. april 2019 med representant-
forslag frå stortingsrepresentantane Bengt Fasteraune,
Siv Mosslet, Heidi Greni og Willfred Nordlund om eit
statleg vedlikehaldsprogram for fylkesvegnettet. 

Framlegget går ut på å etablera eit eige program for
å redusera vedlikehaldsetterslepet på fylkesveg, med ei
tilskottsordning der staten løyver eigne midlar til for-
målet. 

Vedlikehald av fylkesvegar er eit fylkeskommunalt
ansvar. Det bør derfor vera ei fylkeskommunal oppgåve
å prioritera midlar til vedlikehald av fylkesveg, innanfor
eigne budsjettrammer. Det legg denne regjeringa til
grunn, slik den raudgrøne regjeringa gjorde det. Regje-
ringa legg òg til grunn at rammefinansiering skal vera
hovudmodellen for finansiering av kommunesektoren.
Dette gjev rom for lokalt tilpassa løysingar og slik sett
den mest treffsikre ressursbruken. Rammefinansiering
er også mindre administrativt krevjande både for staten
og for det lokale nivået. Innføring av ei tilskottsordning
i tråd med forslaget frå forslagsstillarane vil framstå som
ei statleg overstyring av fylkeskommunane sitt folkeval-
de budsjettansvar. Det har vore brei politisk semje om
rammefinansiering som hovudmodell dei siste tiåra, og
prinsippet er drøfta i mellom anna Meld. St. 12 (2011–
2012) Stat og kommune – styring og samspel (jf. Innst. 270
S (2011–2012)) og i dei årlege kommuneproposisjona-
ne.

I nasjonal transportplan for perioden 2014 – 2023
rådde regjeringa Stoltenberg II til å styrkja rammetil-
skottet, slik at fylkeskommunane kunne fornya og rusta
opp fylkesvegnettet. Ramma for dette vart sett til 10
mrd. kr for 10-årsperioden, som ein del av dei frie mid-
lane til fylkeskommunane. Midlane skulle fordelast et-
ter særskilte kriterium, basert på vedlikehaldsetterslep i
den enkelte fylkeskommune. 2,75 mrd. kr skulle etter
framlegget i nasjonal transportplan brukast til formålet
i første fireårsperiode. I tråd med dette gjorde regjeringa
Stoltenberg II framlegg om å setja av 500 mill. kr til for-
deling i statsbudsjettet for 2014.

Solberg-regjeringa delte vurderinga av at det var be-
hov for midlar til å fornya og å rusta opp fylkesvegane. I
sitt tilleggsframlegg til statsbudsjettet for 2014 auka Sol-
berg-regjeringa summen til særskilt fordeling for 2014
frå 500 mill. kr til 780 mill. kr. Den årlege summen til for-
deling til dette formålet auka årleg i fireårsperioden. For

fireårsperioden 2014 – 2017 er det løyvt om lag 4 294
mill. kr (nominelt) til fordeling til formålet. Det er ve-
sentleg meir enn målsetjinga i nasjonal transportplan
om 2 750 mill. kr.

Forslagsstillarane viser til framlegg i grunnlagsdo-
kumentet til Nasjonal transportplan for 2018 -2029. Der
vart det rådd til å vurdera eit eige program for fornying
av fylkesvegar. I grunnlagsdokumentet låg det ikkje
inne midlar til fordeling gjennom inntektssystemet til
fylkeskommunane, i tråd med det som var tilfelle for pe-
rioden 2014 - 2017. Regjeringa har på si side vald å halda
fram med å styrkja rammetilskottet til fylkeskommuna-
ne til fornying og opprusting av fylkesvegnettet. Ramma
for dette er sett til 15,6 mrd. kr for planperioden 2018 -
2029. I budsjettet for 2019 er det fordelt 1 493 mill. kr til
formålet innanfor rammetilskottet til fylkeskommuna-
ne. 

Det går fram av den politiske plattforma for regje-
ringa at regjeringa vil halda fram med å redusera vedli-
kehaldsetterslepet i vegsektoren. Vidare vil regjeringa
vurdera i komande nasjonal transportplan (NTP) kor-
leis staten kan medverka til at vegar med mykje tung-
bilar og eksport kan rustast opp på best mogeleg måte. 

I tillegg til punktet i regjeringsplattforma har Stor-
tinget fatta to oppmodingsvedtak om fylkesvegnettet
(Dok 8: 119 S (2017-2018): 
Vedtak nr. 680. Stortinget ber regjeringa om å utgreie ei
påskjønnningsordning i samband med rullering av Na-
sjonal transportplan, der fylkeskommunene etter ein
forpliktande plan kan søkje om medfinansiering frå sta-
ten etter gitte kriterium.
Vedtak nr. 681. Stortinget ber regjeringa i samband med
rullering av Nasjonal transportplan å kartleggje kva
strekningar av fylkesvegane og riksvegane som er dei vik-
tigaste eksportvegane, og i denne forbindelse vurdere kor-
leis viktige eksportvegar betre kan opprustast til å dekkje
næringslivet sitt behov.

I samband med arbeidet med rullering av neste na-
sjonale transportplan har eg no lagt opp til ei grundig
involvering av regionale styresmakter. Dette er fordi eg
meiner vi må klara å sjå heile transportssystemet i ein
samanheng på tvers av forvaltningsnivåa. Eg vil i denne
samanhengen også arbeida vidare med dei oppmod-
ningsvedtaka Stortinget har fatta. 
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